
 
  
 

                  
 

 
 

   

Posezení se seniory 
V pátek dne 3. listopadu 2017 naše obec pořádala posezení se seniory v 
místní restauraci. Zahrát přišla hudební skupina TOX, jako hosté 
vystoupili Josef Oplt /bývalý člen hudebního divadla Karlín/ a Ivana 
Brožová /sólistka dechového orchestru Hradní stráže/ – všem, kdo mají 
rádi dechovou hudbu, jsou tato jména dobře známá. Paní Pluhařová 
připravila výbornou večeři a k dobré náladě určitě přispěla i nějaká „deci 
dobrého vínečka“. Naše obec si velice váží starších občanů, jsme moc rádi 
za hojnou účast na tomto již tradičním podzimním posezení.                                                          
                                                                                                      - Zdeňka Stříbrná – 

 
 

Vítání občánků 
V sobotu 11. listopadu jsme přivítali nové občánky Obce Radim. 
V letošním roce jich bylo šest, stejně jako vloni: 
Pavlína Stříbrná narozená v únoru, Veronika Macáková 
v květnu, v červnu Vincent Kohout a Karolína Maťátková, 
v červenci Jana Málková a v srpnu Kristýna Pelantová. 
 
Je to jako pohádka, když začne život děťátka. 
Rodičům ať radost dělá, budoucnost ho čeká skvělá. 
Celý život bez nesnází, ať ho úspěch doprovází. 

- Marcela Danišová – 
 

 
 

  

Říjen ve školce a škole  
V měsíci říjnu děti ze školky i ze školy navštívily 
hasiče v Jičíně. Mohly se tak dozvědět mnoho 
zajímavého o této profesi. Dětem se exkurze velmi 
líbila. Další jičínský výjezd se konal u příležitosti první 
lekce dopravní výchovy pro 4. a 5. ročník. Děti se 
dozvěděly něco z pravidel silničního provozu a pak 
mohly získané vědomosti uplatnit i v praxi na 
dopravním hřišti. 
 Ve školce se podzimně tvořilo a muzicírovalo. Děti 
se vydaly také po stopách zvířátek, kde plnily úkoly 
a poznávaly zvířátka podle stop. Dále pak proběhl ve 
školce lampiónový průvod. Děti s vyrobenými 
lampióny prošly naši ves. 

 

Ve škole se děti začínají připravovat na vánoční čas a tak už můžete v prostorách 
školy slyšet vánoční koledy. Uslyšet své ratolesti můžete u příležitosti 
rozsvěcení adventního stromu v Radimi 24.11.2017 a 19.12.2017 na vánoční 
besídce, na kterou se děti připravují již tradičním nácvikem divadelního 
představení. Také kroužky jsou v plném proudu a my máme radost ze 
společného tvoření, vaření, muzicírování a pečování o morčátko. Od listopadu 
je také otevřen kroužek Logopedie.  
Přejeme Vám všem pokojný listopad. 

-  Jana Zedníčková – 
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 Myslivost, to je tradiční lidská činnost, která navazuje na to, což bylo od pravěku nutné k přežití. Teprve výrazně později se 
stala koníčkem, vášní či zálibou, to podle času, který tomu jednotliví nadšenci věnovali. První organizace myslivců pro 
Radim a okolí – historicky doložitelná – vznikla v roce 1951. Které obce sem patřily a kolik měli myslivci v té době členů? 

 Podle vyprávění pamětníků tehdy fungovala myslivecká sdružení v Železnici, Dřevěnici a v Radimi, tudíž zahrnovala všechny obce, 
které se nachází na území naší honitby i dnes. Jsou to Dřevěnice, Radim, Studeňany, Soběraz, Valdice, Železnice, Bradlecká Lhota a 
Kyje. Kolik měla ta sdružení členů, to skutečně nevíme, ale jistě to bylo mnohem více, než dnes. 

 Jakou plochu sdružení obhospodařovalo v začátcích a na kolika hektarech provádějí práci v myslivosti (to abychom použili 
oficiální názvosloví) myslivci nyní?  

 Abychom použili oficiální názvosloví, tak výkon práva myslivosti dnes provozujeme na necelých 2000 hektarech. Výměry původních 
sdružení byly tedy zhruba třetinové. 

 Dá se připomenout alespoň několik nejvýznamnějších funkcionářů v historii radimských myslivců? 
Těch byla spousta, ale určitě si často vzpomeneme na pány Ladislava Sedláčka, Vladimíra Noska, Jaroslava Jirgla, Bohuslava Bezvodu 
a samozřejmě Jiřího Vika. 

 Zásadní význam měl jistě i dlouhodobý spor uvnitř sdružení Mezihoří Železnice, kdy se oddělilo MS Podhájí-Radim. Kdy to 
bylo a proč to bylo? 

 Začalo to asi před deseti lety a hlavní příčinou bylo neoprávněné nakládání s velkou částkou spolkových peněz některými funkcionáři 
tehdejšího sdružení Mezihoří Železnice. Následné období konfliktů vyústilo až do vzniku MS Podhájí Radim. Dnes už je to pro nás 
minulost. 

 Jak je to s lovnou zvěří? Je rozdíl mezi nejrozšířenějšími druhy v padesátých letech minulého století a současným stavem? 
Před padesáti lety byla v polních honitbách, jako je ta naše v hojné míře zastoupena drobná zvěř -  zajíci, bažanti a koroptve. Když 
slýcháme vyprávění, že se na jednom poli střelilo 70 zajíců, nechce se tomu věřit. V současné době drobné zvěře stále ubývá, protože 
ohromné plochy řepky a kukuřice pro ni nejsou ideálním prostředím. V hojné míře se zase vyskytuje zvěř srnčí, divoká prasata,  občas 
k nám zavítají i jeleni a mufloni. 

 Co predátoři – lišky, jezevci, kuny? Přibývají či ubývají? 
Této skupině zvěře se obecně říká škodná. Její stavy jsou stále vysoké, i když se ji snažíme co nejvíce lovit. Obecně se dá říci, že ulovíme 
více lišek než zajíců. Letos to je zatím 23 lišek, 8 jezevců a 4 psíci mývalovití. 

 Jak moc jsou přemnožená divoká prasata? Souvisí s tím i zemědělská velkovýroba, tedy velké lány třeba s řepkou či 
kukuřicí? 

Divoká prasata, neboli černá zvěř se v naší honitbě vyskytuje hlavně v letním období ve velmi vysokém počtu. Je to dáno tím, že 
sousedíme s velkým komplexem lesa, kde černá zvěř žije a množí se v zimě. K nám se přesune na jaře za potravou do řepky a kukuřice, 
která se zde pěstuje na obrovských plochách. Takže zemědělská velkovýroba se stavy černé zvěře souvisí zásadním způsobem. Na nás 
poté zůstává starost, aby škody na polích byly co nejmenší. Letos máme uloveno 110 prasat a to jsme teprve v polovině mysliveckého 
roku. Je to náš dosavadní rekord a chtěl bych touto cestou vyseknout poklonu všem lovcům, kteří se o tento výsledek zasloužili.    

 A co mor (ten africký), který zasáhl střed Moravy? Můžeme být u nás v klidu? 
 Zatím to na střední Moravě dobře zvládají a mor se dále nešíří. Doufejme, že to tak zůstane, protože ohroženy jsou i chovy domácích 
prasat a to by byl zřejmě ten hlavní malér. 

 Jak je těžké stát se myslivcem, myslíme tím získání zbrojního pasu a vykonání mysliveckých zkoušek? A na kolik přijde 
taková základní výbava? 

Zájemce o provozování myslivosti a lovu zvěře musí být držitelem zbrojního průkazu skupiny C a loveckého lístku. Získání těchto 
dokladů obnáší zvládnutí poměrně velkých vědomostí a dovedností. Jedná se o kurs a složení zkoušek k získání zbrojního průkazu a 
dále asi tříměsíční myslivecký kurs se závěrečnou zkouškou. Takže bez značného úsilí to nejde. Základní výbavou je asi míněna lovecká 
zbraň. Potřebujete brokovou zbraň na lov drobné zvěře a dále zbraň kulovou na lov ostatní zvěře. Nechá se to pořídit v řádu desítek 
až stovek tisíc, záleží na náročnosti lovce. Připomínám ale, že spolková myslivost je především práce při péči o zvěř. 

 Populární jsou akce pro veřejnost, například „Radimské halali“ se specialitami z divočiny. Slouží podobné akce k náboru 
mladých členů? 

Radimské halali děláme hlavně jako akci pro veřejnost, proto abychom pro ni něco udělali a abychom byli veřejností dobře vnímáni. 
Členství ve spolku je u nás vázáno na vlastnictví honebních pozemků a členství v honebním společenstvu. V přijímání členů jsme po 
špatných zkušenostech z minulosti dosti zdrženliví. Pokud k nám ale přijde mladý zájemce o myslivost, vždy mu umožníme získat 
zkušenosti při tzv. adeptuře, nutné pro složení zkoušky z myslivosti. A stalo se, že u nás poté zůstane jako host. 
 

Pana Jaroslava Blažíka 
předsedu Mysliveckého sdružení 
Podhájí-Radim 



    

 

  

 Na závěr – současní představitelé sdružení?   
Předsedou výboru sdružení jsem já, místopředsedou Jaroslav Sedláček, mysliveckým hospodářem Vladimír Nosek starší, jednatelem 
Jaroslav Sedláček mladší, finančním hospodářem  Jiří Jirgl, kynologem  Tomáš Vik a členem výboru pro kontrolu  Vratislav Kříž. 
 Ptali se Václav Nidrle a Miroslav Říha. Z této rubriky zbývá zaplnit už jen prosincové číslo, které bude dosti netradiční.  Těšte se na 
silvestrovský příspěvek! 

 
ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE  
- listopad 1997                              
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak události zaznamenal pan Václav 
Nidrle před dvaceti lety.         
 

První listopadový den byl slunečný a na hřišti pokládali antuku vesměs starší 
členové Sokola Hanyš, Koudelka, Jiřiště, Hátle a Petr Kořínek. Před školou hlínu 
po Telecomu odváželi Jiří a Ondřej Stříbrní. Během dušiček byla rána už 
mrazivá a odpoledne jen 5°C, na polích družstvo sklidilo prvním úspěšným 
pokusem kukuřici na zrno. Od 6.11 tři slunečné dny s teplotami až 20°C a 
následným vydatným deštěm, ochladilo se na 10°C a pracovníci Silnice Jičín 
provedli nový asfaltový potah cesty od rybníka na Podhájí a následně upravili i 
odstavnou plochu před silem. Josef Říha a Jaroslav Sedláček natřeli podlahu ve 
zbrojnici a znovu zde bylo zaparkováno hasičské auto. 
15.11 oslavila své 88 narozeniny Emílie Koudelková z čp. 68. Ve druhé polovině 
měsíce už studené dny, teploty kolem nuly, a 21.11 napadly 2 cm sněhu. Ve 
věku 82 let zemřel Jaroslav Jiřiště ze Studeňan. V hostinci U Jandů schůzovali 
zemědělci z Úlibic a konala se zde taneční zábava důchodců z Jičína. Nový 
asfaltový povrch byl také 
položen z Cikánů k 
Úlibicím, příští rok zde 
povede objížďka od Špice 
z důvodu rekonstrukce 
na státní silnici. V závěru 

měsíce se konalo poslední rozloučení s panem Jiřiště a do Milíčevse se 
odstěhovala rodina Jiroušova. Včelaři aerosovali včely a 30. listopadu odstoupila 
Klausova vláda. 
Z Wikipedie - události ve světě a v ČR  
  5. listopadu – zemřela spisovatelka Helena Šmahelová (14.07.1910)  
  6. listopadu – byl otevřen 62 km dlouhý úsek dálnice D5 z Plzně do Rozvadova 
  7. listopadu – podává demisi ministr vnitra Jan Ruml (ODS) 
28. listopadu – vlivní členové ODS Jan Ruml a Ivan Pilip, vyzvali Václava Klause, 
aby odešel z čela ODS - událost do podvědomí vešla jako Sarajevský atentát            
30. listopadu – zemřela sport.gymnastka a olympijská vítězka Božena Srncová (11.06.1925)   

Pokračování v příštím čísle 
Pro OZ zpracoval Miroslav Říha 

 
 
Závěr podzimního kola volejbalu 
Tabulka - přebor mužů a mixů   

1. Bělohrad 14:4 13 
2. Jičín 13:8 10 
3. Radim 11:7 9 

4. Vys. Veselí 10:7 9 

5. Nová Paka A 5:13 4 
6. Nová Paka B 1:15 0 

  
Tabulka - přebor žen 

1. Jičín A 12:1 12 
2. Radim A 10:7 9 

3. Hořice 9:7 8 
4. Nová Paka 9:10 7 
5. Radim B 6:13 4 
6. Jičín B 5:11 2 

 
 

4.11.2016 – posezení se seniory 

zazpíval Josef Oplt 

Výročí v našich vískách 

prosinec 
 

JIŘINA BENEŠOVÁ (60) 
JIŘÍ VOJTÍŠEK  (83) 
JAN PTÁK  (70) 
MARIE JIŘIŠŤOVÁ (65) 
JOSEF ŘÍHA  (81) 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

11. 11. 2017 
Oslavil pan Václav Nidrle st. 

krásné 94. narozeniny. 
Do dalších let mu všichni přejeme  
hodně pevného zdraví a radostí 

z pravnoučků. 

 

Redakce obecního zpravodaje 

 



    

 

  

TUŽÍN – POPISNÁ ČÍSLA 
 

ČÍSLO 36 – INSIDER MEDIA, s.r.o. PRAHA                                                                                                                                                                                            
Prostřední mlýn, který obdrželi Kartuziáni v roce 1627 od Albrechta Valdštejna, byl panský 
a do soukromých rukou byl převeden před rokem 1782. Prvním majitelem byli Jan a Agnes 
Erlebachovi. Roku 1900 jsou majiteli Jakub a Terezie Andrlovi, ve mlýně byl rovněž smíšený 
obchod s potravinami. Po jejich smrti převzala mlýn dcera Milena, už se zde nemlelo a 
stavení postupně chátralo. V roce 1985 jej koupil Věroslav Bedáň z Prahy a začal ho 
opravovat. Když v roce 1994 zemřel, opravy se zastavily a mlýn znovu chátral. V roce 2010 
se novým majitelem stala pražská firma Insider Media,s.r.o. V roce 2013 začala jeho 
generální oprava, byla dokončena v roce 2015 a tato historická budova už není ostudou 
vesnice a dnes slouží k rekreaci.   

 
ČÍSLO 37  –  PaedDr.  JAN ŽIŽKA 
Postaveno v roce 1826 s pomoci boží nákladem souseda Slavíka. V roce 1905 dům koupili 
František a Marie Žďárských. V roce 1955 se majitelem stal jejich syn Karel  (1912-1994), 
byl bezdětný, v roce 1992 ho prodal Bedřichu Lanfeldovi a odstěhoval se k manželce Anně 
(1917-2007) do čp. 14. Po provedených úpravách zde trvale bydlí od roku 1998 jeho 
majitel Jan Žižka (1951) a stavení pronajímá k rekreaci. 
 

 
 
ČÍSLO 38 – STAVENÍ NEEXISTUJE 
Stavení z roku 1826 stávalo u původniho toku Tužínky za čp. 39. Majitelem byl Josef 
Kopecký, který se v roce 1946 odstěhoval a domek postupně chátral. V roce 1955 chátrající 
stavení koupil Alois Doubek a nechal ho v roce 1956 zbourat. 
 
 
 
 

 
ČÍSLO 39 – KLÁRA HNÍZDOVÁ   
Roubené stavení z roku 1876 stávalo také u původniho toku Tužínky. Od roku 1889 byl 
majitelem rod Doubkových. V roce 1944 pak Alois Doubek (1898-1984) s manželkou 
Kateřinou. Po jeho smrti ho synové Vladimír a Jaroslav Doubkovi začali opravovat, ale v 
roce 2015 ho prodali manželům Miloňovi a Janě Hnízdovým z Nemyčevse, kteří celý 
domek začali přestavovat. Stavení v současné době není trvale obydleno a majitelem je 
Klára Hnízdová.   
 
V příštím čísle popíšeme čísla 40,41,42,43 a 44 – informace o nich rádi uvítáme: Miroslav Říha tel.607936444, email riha.mirek2@centrum.cz a Václav 
Nidrle ml.  tel.603346410, email nidrlovi@wo.cz        

- Autorský kolektiv – 
 
 

 
 

 

Vánoční výstava na téma „ADVENT, TRADICE A VÁNOCE“ 
Velmi rádi uvítáme jakékoliv dekorace na zapůjčení či pomoc s realizací výstavy.  
Příspěvky na výstavu můžete přinést na obecní úřad do konce listopadu, či se obrátit na paní Jarmilu Adolfovou nebo Marcelu 
Danišovou a domluvit se na spolupráci. 
I drobnost nás potěší !! Předem moc děkujeme za jakoukoliv pomoc.                                                                                                           - Marcela Danišová -

 

 
 
 
 

Pranostiky na listopad 
Listopadové hřmění pšenici ve zlato mění. 

Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí. 
Listopadové sněžení neškodí vůbec osení. 

V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští neúrody. 
Jaký listopad, takový březen. 

Redakce: M. Danišová, Z. Stříbrná, M. Říha, V. Nidrle, J. Adolfová, Š. Kořínková, J. Zedníčková     Počet výtisků: 200 ks 
Kontakt: obecnizpravodaj@centrum.cz, www.obec-radim.cz                    Tisk a distribuce: OÚ Radim 

 

 

RADIMSKÝ  „ B A Z Á R E K „ 
Prodám dívčí kolo 24, značky WILLY 1.0 - CTM prakticky 
nové, cena dohodou, informace na telefonu 721458930 

 

mailto:obecnizpravodaj@centrum.cz

